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P                         recies een jaar geleden schreef ik op deze plek geen idee te hebben hoe het volgend 

schooljaar en de toekomst eruit zou zien. Een jaar later is dat natuurlijk nog steeds niet 

met zekerheid zeggen, maar er lijkt licht te schijnen aan het eind van de coronatunnel. 

De zon die de laatste dagen volop schijnt doet ook wonderen. Tijdens de VBS-Roadshow - ons 

eerste event in het kader van het 100-jarig bestaan van VBS, waarvan je op pagina 12 het 

verslag leest - zag je dit ook goed. Hoewel de coronamaatregelen bepaalden hoe je aan zo’n 

dag invulling kunt geven, zorgden de zon en iedereen die we ontmoetten op de drie scholen 

voor een feestelijke ambiance. De kinderen straalden, de schoolpleinen stonden er met al het 

groen schitterend bij en de energie van alle betrokkenen spatte er vanaf! We hebben dan ook 

veel plezier gehad. Zeker tijdens de online theatervoorstelling waarin het wel en wee van de 

po eenpitter centraal stond. De sketches van Gerard de Vries, directeur van de fictieve basis-

school Het Krijtje, zorgden voor flink wat hilariteit. We zagen hem in zijn kantoor, waar telkens 

collega’s binnenkwamen met vragen terwijl zijn mailbox volloopt met stukken om te bekijken. 

Dan belt zijn vrouw tussendoor om hem te herinneren aan zijn verjaardag en ook de kritische 

toezichthouder die tevens ouders is, komt nog even binnen. Een mooie compilatie van de vele 

ballen die directeur(-bestuurders) van eenpitters en kleine schoolbesturen in het po in de lucht 

moeten houden. ‘De ondersteuning die wij van VBS hierbij krijgen, is zeer welkom en  

belangrijk’ kregen we meermaals horen. Fijn! We doen het al honderd jaar, op naar de  

volgende honderd jaar. Maar eerst zomervakantie. Geniet ervan! 

Edward Moolenburgh

Wat een beetje zon kan doen…

Wat VBS voor u deed

 Aan de eerder op onze website 

geplaatste speciale ‘corona-knop’, 

hebben we nu een ‘NPO-knop’ toe-

gevoegd. Hier vind je links naar de 

meest recente informatie over dit 

onderwerp, de formele communica-

tie vanuit OCW en andere partners, 

en informatie via leden.

 Afgelopen kwartaal organiseerde 

VBS weer meerdere online ken-

nissessies: i. Bekostiging (v)so, wat 

brengt de nieuwe systematiek?, ii. 

Ontslag in het onderwijs, waar moet 

ik op letten, iii.  ‘Oriëntatie samen-

werking voor kleine schoolbesturen 

 in het po’. Ook organiseerde VBS 

de online netwerksessie ‘Van 

directeur naar directeur-bestuurder 

in het po’. Voor de kennis- en 

netwerksessies in het najaar, check 

www.vbs.nl/agenda.

 De VBS-netwerken Noord en 

P&O po kwamen online samen op 

respectievelijk 31 maart, 6 april 

en 1 juni. Binnen netwerk Noord 

was de balans in governance het 

belangrijkste gespreksonderwerp. 

In het P&O Netwerk po stond de 

nieuwe cao po centraal.

 Het VBS directienetwerk kwam op 

 25 mei online samen. De deelne-

mers wisselden vooral plannen uit 

over de inzet van de NPO gelden.

 Op 26 mei organiseerde de Tweede 

Kamer een Rondetafelgesprek 

over het Nationaal Programma 

Onderwijs. VBS heeft input inge-

bracht door middel van een brief.

 De Onderwijsraad bereidt een 

advies voor over welke functies 

en bevoegdheden, en welk instru-

mentarium van extern toezicht, 

de kwaliteit van het onderwijs het 

beste borgen. VBS heeft standpun-

ten ingebracht.  

Voorwoord

Tekst

Edward Moolenburgh,  

directeur VBS

Fotografie 

Eleonora Moolenburgh  

www.vbs.nl

emoolenburgh@vbs.nl
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Belangenbehartiging

Onderwijskwaliteit, 
wat is het eigenlijk?

Onderwijskwaliteit, je kunt geen artikel of debat 

over het onderwijs volgen of het gaat erover. 

Maar wat betekent het eigenlijk? Van Asseldonk: 

‘Het is een veelkoppig monster maar je zou het 

ook kunnen zien als een ruwe diamant met veel 

facetten. Bij het woord onderwijskwaliteit zijn er 

verschillende beelden en verwachtingen. Dat is 

een uitdaging. Als VO-raad ervoeren we dat met 

‘De staat van het onderwijs’ waarin het onderwijs 

vegen uit de pan kreeg 

over claims en verwach-

tingen die wellicht niet bij 

het onderwijs horen. De 

VO-raad is op dit moment 

de position paper ‘De 

maatschappelijke waarde 

van goed onderwijs’ aan 

het afronden om beloftes 

goed in beeld te brengen.’

Croes ziet drie elementen 

die ‘het wat’ van onder-

wijskwaliteit bepalen: 

‘Het gaat om kennis en 

cognitieve vaardigheden, 

individuele persoonsvor-

ming en maatschappelijke 

persoonsvorming.’ Ik vind 

de laatste zeker ook van 

fundamenteel belang. 

Ze legt de nadruk op het 

vinden en behouden van 

gezamenlijke waarden en vormt de basis voor 

de cohesie in de samenleving. Leer leerlingen 

kennismaken met het andere en ze ervaren dat er 

toch veel gemeenschappelijks is.’

Overheid als bewaker van 
onderwijskwaliteit
Het bewaken van onderwijskwaliteit is belangrijk 

aldus Van Asseldonk en Croes. Croes: ‘Ik vind het 

vanzelfsprekend en prettig dat dit door de over-

heid bewaakt wordt. Het opleiden van jongeren 

heeft impact op de toekomst van de samenleving. 

Je kunt zeggen dat er duidelijk sprake is van een 

maatschappelijk belang.’ Van Asseldonk vult 

aan: ‘Het onderwijs in Nederland is een wettelijk 

vastgelegde publieke taak waar veel geld heen 

stroomt. Je mag er als overheid dan ook wat over 

zeggen.’

Kernvraag is natuurlijk wat mag de overheid zeg-

gen. Croes: ‘We willen geen statistisch systeem 

zoals in Frankrijk. Voor mij is het heel duidelijk: 

Het ‘wat’ bepaalt de overheid, het ‘hoe’ is de taak 

van het onderwijs.’ Ook van Asseldonk maakt 

een onderscheid: tussen deugdelijkheidseisen die 

de samenleving op wettelijk basis aan ons mag 

stellen en andere aspecten. De neiging om voort-

durend zaken aan de eisen/verwachtingen toe 

te voegen, vindt hij ongewenst. ‘De hoeveelheid 

taken die op het bord van het onderwijs komen 

moet niet ad hoc na een incident veranderen.’

Tekst

Akke Tick

www.wpkeesboeke.nl/vo

   www.vo-raad.nl

Hein van Asseldonk, vicevoorzitter van de VO-raad en Jeroen Croes, bestuurder 

Werkplaats Kindergemeenschap, zijn beide doorgewinterde onderwijsmensen. 

We vroegen hen naar de betekenis van ‘onderwijskwaliteit’ en de relatie tussen 

deugdelijkheidseisen en eigen kleur. Vanzelfsprekend kwam het Nationaal 

Onderwijs Programma ook ter sprake.

Hein van Asseldonk
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Croes maakt zich daar niet zo druk over: ‘Er ligt 

veel op het bord van het onderwijs. En terecht. 

Tegelijkertijd doen we het als onderwijs ook niet 

alleen. Ook ervaar ik niet zoveel verantwoor-

dings- en regeldruk. Natuurlijk is er een gezonde 

spanning als de Inspectie van het Onderwijs 

langskomt, maar mijn ervaring is dat een 

goed gesprek mogelijk is.’ Croes voegt toe dat 

voldoende middelen en de complexiteit van de 

leerlingenpopulatie natuurlijk van invloed kunnen 

zijn op de dagelijkse realiteit.

Het hoe is de eigen kleur
Zowel Van Asseldonk als Croes hechten groot 

belang aan de ruimte voor de eigen kleur van het 

onderwijs. Scholen kennen een duidelijke lokale 

context. Dat geldt zeker voor het po maar ook 

in grote mate voor het vo. ‘Van de scholen mag 

verwacht worden dat ze hun populatie kennen’, 

aldus Croes. ‘Zij weten, om bij mijn voorbeeld 

van ‘in contact komen met anderen’ te blijven, 

hoe je hen met de ander in contact brengt.’ Van 

Asseldonk ziet de deugdelijkheidseisen als een 

geraamte, noem het een belofte waaraan het 

onderwijs gaat voldoen. Hoe ze dat invullen is 

aan de scholen. Wel moet je natuurlijk leveren 

wat je belooft en dat goed kunnen uitleggen.’ 

Blij met extra gelden
De verschillen in het onderwijs zijn groot: het al 

dan niet vinden van gekwalificeerd en gemoti-

veerd personeel, het percentage leerlingen met 

hoge of lage sociaaleconomische status (SES) 

en locatie van de school zijn enkele bepalende 

factoren. De impact van het sluiten van de 

scholen heeft deze verschillen vergroot erkennen 

Van Asseldonk en Croes. Beiden benadrukken dat 

de verschillen an sich 

en de bezorgdheden 

rondom de onderwijs-

kwaliteit niet nieuw 

zijn.

De middelen van het 

Nationaal Programma 

Onderwijs zijn volgens 

beiden dan ook meer 

dan welkom. Ze hebben 

wel een gezamenlijke 

bezorgdheid rondom 

de snelheid van imple-

mentatie. Van Asseldonk: ‘We moeten waken voor 

het beeld dat met de NPO-gelden alle problemen 

in het onderwijs opgelost worden. Dan hebben 

we straks weer een commissie die constateert dat 

het onderwijs het geld heeft verkwanseld.’ Ook 

Croes vindt dat de tijdelijkheid van het geld maar 

ook de gelijke verdeling punten van zorg zijn. 

‘Natuurlijk ben ik blij met het geld maar als ik 

eerlijk ben, hebben sommige stedelijke scholen 

voor post-corona meer nodig dan de Werkplaats.’

Concluderend kunnen we stellen dat beide 

doorgewinterde onderwijsmensen dezelfde 

thema’s op hun agenda hebben staan. Bij de 

invulling ervan leggen ze verschillende accenten 

maar ze hebben een gelijke noemer. Voor de 

borging van de onderwijskwaliteit heeft zowel 

de overheid als het onderwijs een eigen rol 

te spelen. Rolvastheid kan hier Babylonische 

spraakverwarringen, verwachtingen en  

bijbehorende teleurstellingen voorkomen.  

Jeroen Croes

‘Voor de borging van de onderwijs-
kwaliteit heeft zowel de overheid als  
het onderwijs een eigen rol te spelen’
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Is een werknemer twee jaar arbeidsongeschikt voor zijn of haar functie, dan kan je als 

werkgever overgaan tot ontslag wegens arbeidsongeschiktheid. Arzu Yandere legt uit hoe de 

ontslagprocedure er dan uit ziet. Zij is advocaat op het gebied van onderwijsrecht bij Cascade 

Advocaten, partner van VBS. 

Ontslag na twee jaar ziekte:  
de procedure

doen, welk werk geschikt zou zijn en hoeveel 

de werknemer hiermee zou kunnen verdienen. 

De arbeidsdeskundige kijkt hierbij naar de 

opleiding en werkervaring van de werknemer 

en houdt rekening met de mogelijkheden en 

beperkingen die de verzekeringsarts heeft 

vastgesteld. Ook kijkt de arbeidsdeskundige 

of er herplaatsingsmogelijkheden zijn binnen 

de organisatie. Als werkgever is het daarom 

erg belangrijk om alle functies binnen de 

organisatie goed in beeld te hebben, alsook 

welke vacant zijn. Om deze informatie wordt al 

bij de eerstejaarsevaluatie gevraagd. Blijkt later 

onvoldoende uit het dossier wat de functies bij 

de werkgever zijn, dan zal het UWV hier alsnog 

nadere vragen over stellen. 

Het verschil in teruggang in inkomsten levert 

een arbeidsongeschiktheidspercentage op. Is 

de werknemer bijvoorbeeld voor 50% arbeids-

ongeschikt, dan betekent dat niet dat hij voor 

50% minder kan werken maar dat hij 50% 

minder gaat verdienen. Uiterlijk 8 weken na de 

WIA-aanvraag beslist het UWV of de uitkering 

wordt toegekend. Deze WIA-aanvraag heeft 

de werkgever nodig bij het aanvragen van een 

ontslagvergunning bij het UWV. 

#3   Ontslagroutes
Het daadwerkelijke ontslag van de werknemer 

die al twee jaar ziek is, kan vervolgens op twee 

manieren geregeld worden. Een mogelijkheid 

is om een ontslagvergunning aan te vragen bij 

het UWV. Deze toestemming wordt verleend als 

de werknemer:

Je werknemer heeft een langdurig verzuim traject 

doorgemaakt. De re-integratie in de eigen functie 

(eerste spoor) alsook die bij een andere werkgever 

(tweede spoor) heeft niet geleid tot (volledig) 

herstel. Inmiddels nadert het einde van het tweede 

ziektejaar, waarna de werknemer mogelijk ontsla-

gen mag worden. Hieraan zijn wel voorwaarden 

verbonden. De procedure is als volgt. 

#1   Aanvragen WIA-uitkering  
door werknemer

Na 88 weken ziekte krijgt de werknemer een brief 

van het UVW waarin staat dat hij uiterlijk in week 

93 van zijn ziekte een uitkering via de Wet werk 

en inkomen naar arbeidsvermogen (WIA-uitkering) 

kan aanvragen. Heeft het UWV de aanvraag 

ontvangen, dan bekijkt zij eerst wat de werkgever 

en de werknemer gedurende de ziekteperiode 

hebben gedaan om de werknemer weer (volledig) 

te kunnen laten werken. Is geprobeerd het werk 

aan te passen? Is ander werk aangeboden? Is 

het tweede spoor tijdig ingezet? Hierbij worden 

onder meer het Plan van aanpak WIA en de Pro-

bleemanalyse, welke onderdeel uitmaken van het 

re-integratieverslag, in ogenschouw genomen. 

#2   Beoordeling WIA-aanvraag  
  door UWV

Heeft de werkgever voldoende gedaan, dan wordt 

overgegaan tot het beoordelen van de situatie 

van de werknemer. Een verzekeringsarts wil een 

beeld krijgen van zijn lichamelijke en psychische 

situatie, alsook of de klachten tijdelijk zijn. De 

arbeidsdeskundige beoordeelt wat voor werk de 

werknemer met deze beperkingen zou kunnen 

Tekst

Arzu Yandere,  

advocaat onderwijsrecht bij 

Cascade Advocaten 

Meer info, mail naar 

helpdesk@vbs.nl

Ledenservice / Helpdesk
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i.   minimaal twee jaar arbeidsongeschikt is en zijn 

eigen functie niet meer kan uitoefenen, waarvan 

doorgaans sprake is als het arbeidsongeschiktheids-

percentage meer van 35% is; 

ii.   de werknemer naar verwachting niet binnen 26 

weken herstelt voor eigen werk of werk in aangepas-

te vorm. Hierover geeft de bedrijfsarts een verkla-

ring af:

iii.   de werknemer niet kan worden herplaatst in een 

andere passende functie. 

Met de ontslagvergunning kan de arbeidsovereen-

komst binnen vier weken opgezegd worden. Een 

andere mogelijkheid is om de arbeidsovereenkomst 

met wederzijds goedvinden te beëindigen. 

   Aandachtspunten bij ontslag  

   na twee jaar ziekte

 § Gevolgen niet voldoen aan re-integratieverplichting

 Bij het aanvragen van de WIA-uitkering concludeert 

het UWV dat er te weinig is gedaan aan de re-

integratieverplichting. De re-integratie moet dan hervat 

worden en de werkgever moet dan maximaal 1 jaar het 

loon van de werknemer doorbetalen (loonsanctie). De 

werkgever ontvangt vervolgens een brief wat nog te 

doen om de werknemer weer aan het werk te helpen. 

Heeft de werkgever dit opgepakt, dan kan hij het UWV 

toestemming vragen te stoppen met de loondoorbetaling 

en wordt de WIA-aanvraag verder opgepakt. 

 § Betalen transitievergoeding 

 Als de arbeidsovereenkomst door de werkgever wordt 

beëindigd, is de werkgever een transitievergoeding 

verschuldigd. Dit is een vergoeding als compensatie 

van het ontslag en de hoogte is afhankelijk van het 

salaris en aantal dienstjaren van de werknemer. 

Gaat het om ontslag na twee jaar ziekte dan kan de 

werkgever hiervoor bij het UWV compensatie aanvragen 

(al is deze vaak iets lager dan de vergoeding zelf). 

Wordt de arbeidsovereenkomst met wederzijds 

goedvinden beëindigd, dan hoeft de transitievergoeding 

niet te worden betaald al gaat de werknemer hier 

doorgaans niet mee akkoord. Als de werkgever de 

arbeidsovereenkomst middels een ontslagvergunning 

opzegt maakt de werknemer immers wel aanspraak 

op een transitievergoeding. Bij een herplaatsing in een 

lagere functie is de transitievergoeding niet verschuldigd. 

Maar als de arbeidsomvang op initiatief van de werkgever 

lager wordt, weer wel. 

 §  Let op eigenrisicodragerschap

 De WIA bestaat uit twee regelingen waarbij een andere 

uitkering hoort. Kan de werknemer 65% of meer van zijn 

oude loon verdienen en nu of in de toekomst werken, 

dan krijgt hij een WGA-uitkering. Kan de werknemer 20% 

of minder van het oude loon verdienen en blijft dit in 

de toekomst waarschijnlijk zo, dan krijgt hij een IVA-

uitkering. De IVA-uitkering wordt betaald door het UWV. 

Voor de WGA geldt dat het UWV deze uitvoert maar dat de 

kosten voor rekening van de werkgever komen. Hiervoor 

betaalt de werkgever een WIA-premie, die bestaat uit een 

vaste basispremie en gedifferentieerde premie. Hoe groter 

het aantal voormalige werknemers dat een beroep moet doen 

op een WIA-uitkering, hoe hoger de gedifferentieerde premie. 
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  Kijkje achter de schoolmuur     Ook zo benieuwd hoe andere scholen 
werken of innoveren? Deze rubriek geeft  
je inspiratie en ideeën.

om te lezen. En het dictee maken de kinderen op het plein, 

met stoepkrijt.’

Rondom de school zijn verschillende plekken gecreëerd 

waar lesgegeven kan worden, zoals een kring van boom-

stammen en een vuurplaats waar kan worden voorgelezen. 

Ook is er een plek waar de leerlingen hutten kunnen bou-

wen. ‘Wij willen dat kinderen leren door te doen. Dus er is 

geen kant-en-klare hut maar een plek waar ze materialen 

aangeboden krijgen, zodat ze zelf kunnen ontwerpen en 

bouwen. We kiezen voor interventies die je makkelijk kunt 

toepassen als je buiten de lijntjes durft te denken.’

Veel naar buiten
Natuurlijk wordt op IKC Hei & Bos ook gewoon het 

curriculum gevolgd. ‘Maar ik denk dat wij onze leerlingen 

meer meegeven, de natuurbeleving verdiepen door de 

leerlingen naar buiten te trekken. Wij stimuleren kinderen 

de verwondering over de natuur, die ze uit zichzelf al 

hebben, vast te houden. En we pompen ze niet alleen 

maar vol met kennis, wat in het onderwijs vaak wel 

gebeurt als je er kritisch naar kijkt. Normaal is er een 

programma en het kind moet zich aanpassen. Wij vinden 

dat het andersom moet zijn. Kinderen leren met ons 

natuuronderwijs dat ze gezien worden, dat ze er mogen 

zijn en dat ze hun eigen inbreng mogen hebben. Ik denk 

dat ze daardoor steviger in hun schoenen staan als ze 

naar het vervolgonderwijs gaan.’  

De locatie is ideaal: IKC Hei & Bos is gevestigd in Hoender-

loo, ‘met de voeten op de hei’, zoals directeur-bestuurder 

Kim Meerema het formuleert. Er wordt onderwijs gegeven 

met veel aandacht voor duurzaamheid en de natuur, 

want ‘je steekt hier de straat over en je bent op de Hoge 

Veluwe’. Drie jaar geleden begon de school met dertien 

kinderen in één groep. Nu is er een boven-, een midden- 

en een onderbouwgroep. Op 20 maart werd de vijftigste 

leerling verwelkomd. 

Hoe ziet het natuuronderwijs op IKC Hei & Bos eruit? ‘Het 

onderwijsconcept zijn we nog aan het vormgeven’, bekent 

Meerema. ‘Als je als school start, zijn er zó veel andere 

dingen die er moeten gebeuren. We hebben al stukjes, 

maar de lijn moet worden doorontwikkeld. Daar willen we 

nu een specialist bij halen.’

Wolvensporen zoeken
Ondertussen wordt er natuurlijk wel al gewoon lesgege-

ven. Daarbij nemen de leraren de kinderen veel mee naar 

buiten. Naar het bos om te picknicken, naar paddenstoe-

len te kijken, over omgezaagde bomen heen te klimmen 

of naar sporen van wolven te zoeken. ‘Die hebben we 

trouwens niet gevonden, maar we weten wel hoe ze eruit-

zien. We willen inhaken op de inbreng van de kinderen en 

de actualiteit, zonder de leerlijn uit het oog te verliezen.’ 

Ook bij de school zelf wordt er veel buiten gedaan. ‘Als 

het maar even kan, eten we buiten en gaan we naar buiten 

Tekst

Helga van Kooten

www.heienbos.nl

Op het IKC Hei & Bos wordt natuuronderwijs gegeven. De leerlingen gaan op  

de Veluwe op zoek naar sporen van de wolf. Directeur-bestuurder Kim Meerema: 

‘Wij stimuleren kinderen de verwondering over de natuur vast te houden.’ 

Natuuronderwijs op IKC Hei & Bos
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Kansengelijkheid: hebben  
jij en ik het over hetzelfde?

Column

Tekst

Steffie Bom, 

 hoofd- en 

eindredacteur De VBS

E                        en kindje uit de klas van mijn 

dochter heeft een motorische 

ontwikkelingsstoornis en mijn buurmeisje 

is hoogbegaafd. Twee straten hier vandaan staat 

de Voedselbank die het mogelijk maakt dat 

ook de minst bedeelde jongeren een gevulde 

broodtrommel mee naar school kunnen nemen. 

Nog eens een straat verder staat een expertise- 

en behandelingscentrum voor jongeren met een 

licht verstandelijke beperking gecombineerd 

met ernstige gedragsproblemen. Voor al deze 

jongeren willen we gelijke kansen, toch?

Ik denk dat iedereen volmondig ‘ja’ antwoordt 

op deze vraag en toch vraag ik me af of 

we in het huidige maatschappelijke debat 

over kansengelijkheid allemaal hetzelfde 

uitgangspunt hebben. Waar de een spreekt 

over gelijke kansen voor kinderen uit sociaal-

zwakkere milieus, heeft de ander het over 

gelijke kansen voor kinderen met leer- en 

gedragsproblemen of met een lichamelijk en/

of geestelijke beperking. En vallen 

hoogbegaafde kinderen buiten het 

debat omdat zij gelet op hun IQ 

betere kansen zouden hebben in de 

maatschappij? En ten opzichte van 

wie moeten bepaalde leerlingen 

meer kansen krijgen, ofwel wie 

is precies de peer group? Dé 

standaardleerling bestaat niet. 

En dat een vwo-leerling beter 

zou zijn dan een vmbo-leerling 

zegt meer over de culturele 

mindset van veel Nederlanders 

dan over kansen(on)

gelijkheid.  

Een definitie van kansengelijkheid is die 

van het voorkomen en/of opheffen van 

invloed van achtergrondkenmerken zoals 

opleidingsniveau en inkomen ouders, 

culturele achtergrond en gezondheid. Ik 

vind het een passende definitie, mede 

omdat deze goed inzichtelijk maakt wat 

het verschil is tussen kansengelijkheid en 

talentontwikkeling. Talentontwikkeling 

gaat over het laten aansluiten van 

het onderwijs bij de ontwikkeling van 

de leerling waar nodig via maatwerk. 

Voorkomen moet worden dat de 

aandacht vooral uitgaat naar het laatste 

(talentontwikkeling), terwijl het eerste 

(voorkomen en/of opheffen van invloed 

van achtergrondkenmerken) net zo 

belangrijk is. Wel vereist het een andere 

aanpak en andere kwalificaties. 

Maar welke definitie we ook gebruiken 

en over welke kansen we het ook precies 

hebben, in het maatschappelijk debat 

lijkt kansengelijkheid een wensdroom 

voor de toekomst. Hét antwoord op de 

scheefgroei in Nederland die ervoor moet 

zorgen dat we allemaal een prettig leven 

leiden. Helaas zit de wereld zo niet in 

elkaar. Er zullen altijd personen zijn die 

bijvoorbeeld meer geluk of een betere 

fysieke gesteldheid hebben dan de ander. 

Beleid kan dit niet wegnemen, solidariteit 

kan de kansenongelijkheid die hieruit 

voortvloeit wel verlichten. Het ontslaat het 

onderwijs niet van haar plichten. Het wil 

alleen maar zeggen dat we het met de hele 

maatschappij moeten doen.  
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‘In je eentje verandering 
bolwerken is lastig’

wat een goede school en goed 

onderwijs is. Vanuit daar konden 

we de eerste stappen zetten.’ Deze 

manier van werken, waarbij Rijk 

verschillende meningen wil horen 

om zo samen tot een standpunt te 

komen en iets te bereiken, typeert 

hem. ‘Niet lang daarna hadden we al 

kinderen met een IQ tussen de zeg 

60 en 160 bij ons op school. Een 

flinke vooruitgang.’ 

In 1999 fuseerden de besturen van 

De School Mühring en School Vest, 

de Dordtse Schoolvereniging ont-

stond en in 2001 werd hij directeur 

van beide scholen. In 2011, na de 

invoering van de scheiding tussen 

bestuur en toezicht, is Rijk uitvoe-

rend bestuurder van beide scholen 

geworden en kreeg iedere school 

een eigen directeur. ‘Het heeft een 

tijd geduurd voordat de scholen een 

route bewandelden die goed voelde 

voor het team. Zelf vond ik dat 

bepaalde processen sneller konden, 

terwijl bijvoorbeeld een leerkracht 

die er een half jaar uit was geweest 

juist vond dat er ontzettend veel was 

veranderd.’ 

Samen kom je verder
Met name cultuurveranderingen ne-

men veel tijd in beslag volgens Rijk. 

‘Gaat één leerkracht weg en komt er 

één nieuwe ambitieuze leerkracht 

bij, dan zie je doorgaans dat hij of 

zij zich al snel aanpast aan het team. 

Soms is het nodig dat meerdere 

leerkrachten met pensioen gaan 

zodat een nieuwe groep jongeren 

met frisse blik aangetrokken kan 

worden. Verandering in je eentje 

bolwerken is gewoon lastig.’

Daar raakt Rijk een punt wat zijn 

hele carrière centraal heeft gestaan: 

samen kom je verder. ‘Kijk naar de 

tijd en energie die een leerkracht 

stopt in de relatie met zijn leerlin-

gen. Zo zie ik dat ook in de relatie 

Tekst

Steffie Bom

www.dordtseschoolvereniging.nl

Bij de start van dit schooljaar trad Jos Rijk al terug als bestuurder van de Dordtse 

Schoolvereniging. Hij is daar nu nog bestuursadviseur, maar aan het eind van dit schooljaar 

gaat hij, na 44 jaar in het primair onderwijs te hebben gezeten, met pensioen. Hij kijkt 

tevreden terug op zijn carrière. ‘Al deed ik het niet alleen.’

Toen hij in 1997 als directeur bij De 

School Mühring kwam, was de ver-

houding tussen het personeel, het 

bestuur en de vorige directeur niet 

goed. Ook was er te weinig ruimte 

voor zorgkinderen. ‘Werk aan de 

winkel dus’, start Rijk zijn verhaal. 

‘Ik herinner me nog dat een van mijn 

leerkrachten een kind had dat op het 

punt stond naar de basisschool te 

gaan. Dit heb ik als uitgangspunt ge-

nomen in het overleg met het team. 

Wat voor school willen de ouders van 

onze leerlingen? Wat voor een school 

zijn wij? Wat willen we en wat missen 

we? Al pratend zijn we gezamenlijk 

tot een nieuwe visie gekomen over 

Interview

‘Ik ben het toenmalige 
toezichthoudend bestuur 
nog altijd zeer erkentelijk 
dat ik die kans heb gekregen.’
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tussen de directeur en leerkracht. 

Iedere leerkracht is anders en heeft 

een eigen werk- en leerstijl, daar 

moet je als directeur aandacht aan 

besteden. Ontdek ook waar ieders 

kwaliteiten liggen en zet die breed in.’ 

Als bestuurder heeft Rijk regelmatig 

de samenwerking opgezocht. ‘Er was 

een moment dat wij geen stagiaires 

meer kregen van de pabo, omdat we 

als schoolbestuur te klein waren. Ik 

liet het er niet bij zitten en heb con-

tact opgenomen met het openbaar 

primair onderwijs in Dordrecht, een 

groot schoolbestuur dat wel stagi-

aires kreeg. Het is toen gelukt om 

samen onder een contract met de 

pabo te komen.’ Ook op het gebied 

van huisvesting, die in Dordrecht is 

doorgedecentraliseerd, hebben de 

scholen in de gemeente veel overleg. 

‘Om er als klein schoolbestuur voor 

te zorgen dat je meetelt en gehoord 

wordt, moet je investeren in relaties. 

Dat kan niet als je als onzichtbaar 

bent en je alleen maar inzet voor je 

eigen bestuur.’ 

Juiste route
Ook buiten de Dordtse Schoolver-

eniging is Rijk behoorlijk actief 

geweest. Onder meer als lid van 

het algemeen bestuur van de 

PO-Raad. ‘Ik ben het toenmalige 

toezichthoudend bestuur nog altijd 

zeer erkentelijk dat ik die kans heb 

gekregen. Het heeft me veel kennis 

en ervaring gebracht, waarvan de 

Dordtse Schoolvereniging ook weer 

heeft kunnen profiteren.’

Dat De School Mühring en School 

Vest inmiddels de juiste route 

hebben gevonden, blijkt wel uit 

de beoordeling van de Onderwijs-

inspectie in 2019. Beide scholen 

hebben toen als enige in de regio 

Drechtsteden de hoogst mogelijke 

beoordeling ontvangen, ofwel 

het predicaat ‘goed’. ‘Het zijn de 

directeuren geweest die zich hier 

hard voor hebben gemaakt. Ik had 

aanvankelijk minder met het pre-

dicaat, maar achteraf ben ik er erg 

blij mee. Als je ziet waar de scholen 

twintig jaar geleden stonden en dat 

vergelijkt met de stabiele, goede 

scholen met een gezonde financi-

ele positie nu, dat is een enorme 

ontwikkeling.’ Trots is hij ook op het 

visitatierapport uit 2019 dat volgde 

uit de pilot bestuurlijke visitatie voor 

kleine schoolbesturen. ‘Het dwingt 

je scherp naar je eigen organisatie te 

kijken. Ik raad het iedere eenpitter 

of klein schoolbestuur aan!’

Voor de toekomst ziet Rijk nog 

genoeg uitdagingen voor het onder-

wijs. Hij noemt de onberekenbare 

bekostiging van het onderwijs, waar 

het NPO gelet op het niet structurele 

karakter weinig aan bijdraagt. Ook 

de segregatie in de maatschappij en 

onderwijs baart hem zorgen. ‘Ik kan 

me erg vinden in het onlangs uitge-

komen rapport van de Onderwijsraad 

‘Later selecteren, beter differentië-

ren’. Het voorstel om het moment 

van selectie naar een schoolsoort van 

het vo uit te stellen tot na een brede 

driejarige brugperiode ondersteun ik. 

Daarbij moet er veel meer samenwer-

king komen tussen de peuterspeel-

zalen, kinderopvang en het primair 

onderwijs. Belemmeringen hierin 

moeten zo veel als mogelijk wegge-

nomen worden.’

Helemaal stoppen doet Rijk niet 

aan het eind van het schooljaar. Als 

cao-onderhandelaar maakt hij deze 

cao-po ronde nog af en namens 

VBS blijft hij nog in het bestuur van 

de geschillencommissie bijzonder 

onderwijs. Zijn kennis en expertise 

hoopt hij ook in te kunnen blijven 

zetten bij kleine schoolbesturen. ‘VBS 

mag me altijd benaderen om ergens 

te gaan praten.’  

Jos Rijk
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Ledenservice / HelpdeskVerbinding

VBS-Roadshow groot 
succes! 

Het was een van de eerste zonnige dagen in 

het jaar, wat zorgde voor een extra vrolijke 

noot tijdens de Roadshow. René Derksen, 

directeur-bestuurder van Montessorischool 

Aan de Basis in Veenendaal, stond al op het 

groene schoolplein toen wij aankwamen. 

‘Het is in 2020 geopend door de eerste 

kinderburgermeester van Veenendaal, een 

leerling die toen bij ons in groep 7 zat’, 

vertelt hij trots. Duurzaamheid staat er hoog 

in het vaandel. ‘Kinderen groeien met dit 

thema op en moeten het ook oppakken om 

de aarde draaiende te houden. Wij willen 

ze hierop voorbereiden.’ De vrijheid van 

onderwijs, waar VBS voor staat, biedt scholen 

in Nederland de mogelijkheid om zo’n accent 

te leggen. ‘We zijn jaren geleden begonnen 

met afvalscheiding’, vertelt Derksen al wijzend 

naar de verschillende afvalcontainers in een 

afgelegen hoek van het schoolplein. Daar zijn 

zonnepanelen, ledverlichting en het schoolplein 

met duurzame materialen bijgekomen. Als we 

even later met een aantal leerlingen op het 

schoolplein staan, vraagt Derksen of ze weten 

waarom ze hier zijn. ‘Voor een waterput’, gillen 

ze enthousiast. Hij legt uit dat die wel 11 meter 

diep de grond in gaat. Twee kleuters mogen het 

water voor het eerst omhoog pompen. Een luid 

applaus volgt als het door de houten waterbaan 

loopt. ‘Het water is bedoeld om te spelen, maar 

vooral om van te leren waar het water vandaan 

komt’, legt Derksen uit. Hij wijst nog naar de 

regentonnen met kraantjes die verspreid op het 

schoolplein staan. ‘Die gebruiken de kinderen 

voor de bewatering van planten binnen en 

buiten.’

Op de G.J. van den Brinkschool in Wageningen 

is het dubbelfeest, want ook zij bestaan 100 

jaar. Het directe contact tussen directeur-be-

stuurder Alice Haak en de leerlingen is op-

vallend als we over het schoolplein lopen. Ze 

begroet ze bij naam en stopt her en der om 

vragen te beantwoorden. Ze wil hiermee het 

zelfvertrouwen van de leerlingen stimuleren. ‘Ik 

doe mijn werk natuurlijk niet alleen’, vertelt ze. 

‘Ik doe het samen met het team, maar ook met 

de ouders.’ De school heeft een hoge en goede 

Tekst

Steffie Bom

Wil je ook dat we bij jouw 

school langskomen tijdens 

de volgende Roadshow? 

Laat het weten via  

070 – 331 52 52 of  

vbs@vbs.nl

VBS bestaat 100 jaar en hoe kun je dat beter vieren dan met je leden? Op 31 

mei organiseerden we een Roadshow en gingen we langs bij Montessorischool 

Aan de Basis om een waterput te slaan en bij de G.J. van den Brinkschool voor 

een communicatieworkshop. Bij de H.J. Piekschool sloten we af met een online 

theaterbijeenkomst waar het bestaan de eenpitter centraal stond. 

Laatste voorbereidingen waterput
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ouderbetrokkenheid. Praktisch in vervoer en 

organisatie, maar zeker ook beleidsmatig. 

‘Mijn belangrijkste partners zijn de twee 

ouders die samen met mij het uitvoerend 

bestuur vormen. Zij lezen alle stukken en 

denken en beslissen mee.’ In het toezichthou-

dend bestuur en de MR zitten ook ouders. Ze 

realiseert zich dat de betrokkenheid risico’s 

met zich meebrengt van de slager die zijn 

eigen vlees keurt. ‘Daar ben ik me erg van 

bewust en mede om die reden ben ik ook zo 

blij met VBS en haar helpdesk. Daar kan ik 

altijd voor vragen en advies terecht. We sluiten 

de ochtend af met een communicatieworkshop 

verzorgd door onze partner Akke Tick, waar 

Haak, een aantal ouders (uit het bestuur en de 

MR) en twee leden van het team bij aanwezig 

zijn. Er kwam een gesprek tot stand over hoe 

de visie en missie van de school meer onder 

de aandacht kan worden gebracht en wat 

de MR kan doen om meer input van ouders 

te krijgen. ‘Veel goede en bruikbare punten 

gehoord’, was de reactie na afloop. 

Ook de H.J. Piekschool in Wageningen bestaat 

100 jaar. Het stond met grote feestelijke 

letters op de ruiten. Na nog wat laatste punten 

te hebben afgestemd, gingen we live met de 

online theaterbijeenkomst over het bestaan 

van de eenpitter. We trapten af met een sketch 

van Gerard de Vries, directeur van de fictieve 

basisschool Het Krijtje. Je ziet hem in zijn 

kantoor, waar continu collega’s binnenlopen met 

vragen terwijl de mailbox volloopt met stukken 

om te bekijken en overleggen die hij moet plan-

nen. Een collega zegt haar baan op waardoor hij 

de formatie moet herzien en tussendoor belt nog 

een kritische toezichthoudend bestuurder die 

ook ouder is van een leerling. Het is een mooie 

compilatie van alle ballen die een directeur(-be-

stuurder) van een eenpitter of klein schoolbe-

stuur in de lucht moet houden. ‘Ik moest heel 

hard lachen’ en ‘heel herkenbaar’ zijn reacties 

in de chat. De sketches werden afgewisseld met 

VBS-medewerkers. Nienke Daniels van de VBS 

Helpdesk ging dieper in op een aantal uitdagin-

gen die deelnemers via een speciale tool kenbaar 

konden maken. Peter Warnders lichtte toe hoe 

je als eenpitter opleidingsschool kunt worden 

en VBS-directeur Edward Moolenburgh ging met 

gastvrouw en directeur Ineke van Gastel van de 

H.J. Piekschool in op de rolverdeling tussen het 

bestuur en de toezichthouder in de organisatie. 

‘Ik, het bestuur en de toezichthouder voerden 

ruim een jaar geleden het gesprek of we wel met 

het goede bezig waren. Natuurlijk leverden we 

kwaliteit, maar hoe konden we dat echt zichtbaar 

maken? Een goede structuur en heldere rolver-

deling zijn hierbij van belang en hierin hadden 

we nog stappen te zetten. En met wie kun je dat 

beter doen dan met VBS, de club die eenpitters 

en kleine schoolbesturen als geen ander weet te 

ondersteunen?’  

Een korte film van de Roadshow vind je een 

dezer dagen op onze website!

Ineke van Gastel en Edward Moolenburgh

Communicatieworkshop
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Interview

‘Te veel meten is de  
leerling vergeten’ 

De SpaceBuzz van André Kuipers is volgens 

Karstens een voorbeeld van wat digitalisering 

kan toevoegen aan het onderwijs. Op steeds 

meer basisscholen in Nederland is dit vijftien 

meter lange raketvoertuig al geweest. Het maakt 

deel uit van een onderwijsprogramma waarin 

basisschoolleerlingen van groep zeven worden 

voorbereid op een ‘reis door de ruimte’. Tijdens 

die reis (van een kwartier) dragen zij een virtu-

alrealitybril en 

voelt het of ze 

de dampkring 

echt verlaten. 

‘Kinderen 

kunnen in de 

klas van alles 

leren over het 

heelal, maar in 

de SpaceBuzz 

beléven ze dat 

heelal en zien 

ze met eigen 

ogen – door hun 

VR-bril heen – 

hoe kwetsbaar 

het bolletje is waarop zij wonen. Dat wordt het 

overview-effect genoemd,’ zegt Karstens. ‘Van 

een leermiddel als een VR-bril wordt nu nog niet 

veel gebruikgemaakt, maar daar liggen echt 

kansen. Denk aan het rondlopen in een ander 

tijdperk, bijvoorbeeld in de middeleeuwen, voor 

het vak geschiedenis.’

Het Rathenau Instituut doet onderzoek naar de im-

pact van wetenschap, innovatie en technologie op 

de samenleving, en brengt gevraagd en ongevraagd 

advies uit aan de overheid. ‘Met name wanneer 

zich nieuwe technologieën aandienen die nog alle 

kanten op kunnen’, zegt Karstens. ‘Wij proberen te 

duiden wat de ontwikkelingen voor de samenleving 

gaan betekenen en wijzen op aandachtspunten 

voor de politiek en direct betrokkenen.’ Karstens 

houdt zich bezig met digitalisering in het onder-

wijs. Dit behelst naast digitale leermiddelen zoals 

de VR-bril ook het leermanagement en onderwijs-

model. ‘Dat zijn de drie kapstokken waar ik het 

onderwerp altijd aan ophang en al die terreinen zijn 

momenteel in beweging.’

Flexibeler onderwijsmodel
Zo zou het onderwijsmodel volgens Kartsens flexi-

beler moeten worden om beter te kunnen inspelen 

op de flexibeler arbeidsmarkt. ‘Dat geldt vooral 

voor beroepsopleidingen. Als je bijscholing nodig 

hebt, zou je makkelijk terug moeten kunnen naar 

school, en daarbij groeit de behoefte aan digitale 

leermiddelen. Maar die trend roept wel vragen op. 

Wat is nog de waarde van het diploma? En is het 

wel gewenst als die waarde wordt ondermijnd?’

Wat betreft leermanagement wijst Karstens 

expliciet op de monitoring van de leerontwikkeling 

door data te verzamelen en de gevolgen voor de 

persoonsvorming van kinderen. ‘We zien nu al dat 

leerlingen en studenten hun gedrag ernaar voegen, 

Tekst

Helga van Kooten

www.rathenau.nl

We vieren dit jaar het eeuwfeest van VBS met ‘onderwijspioniers’ als 

thema. Daarom een serie over vernieuwing in het onderwijs, met deze keer 

onderzoeker Bart Karstens van het Rathenau Instituut over de kansen en 

bedreigingen van de digitalisering voor de persoonlijke ontwikkeling van 

kinderen. ‘Leerlingen durven steeds minder fouten te maken omdat alles 

wordt vastgelegd.’

‘Digitalisering moet  
geen negatief effect  
hebben op rechtvaar  -
dig heid, menselijkheid 
en autonomie’
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dat ze behoedzaam worden en 

minder fouten durven te maken 

en minder durven te experimen-

teren. Maar waar leer je nou het 

meest van? Van een fout af en 

toe. Die dataverzameling blijft 

ergens hangen. Maar fouten 

horen je niet te achtervolgen. 

Dat is best een zorg. Je kunt je 

afvragen: hoever moet je gaan 

met monitoring? Als leerling 

zou je misschien het recht 

moeten hebben vergeten te 

worden.’

Een ander punt van zorg gaat over autonomie. 

‘Zit die in het systeem of in jezelf? Algoritmes 

kunnen je keuzes voorschotelen, eerst over een 

volgende opdracht, maar misschien uiteindelijk ook 

over je studie. De vraag hier is: helpt die digitale 

ondersteuning bij het maken van je keuze? Of 

schaadt die juist je autonomie en beperkt die je 

keuzevrijheid? Meten is weten, zeggen we weleens. 

Ik zou eraan toevoegen: te veel meten is de mens 

vergeten. Het gaat om het vinden van de balans.’

Heikel punt
‘Hoe je als school nu je weg vindt in de digitalise-

ring van het onderwijs? Onderwijskwaliteit staat 

voorop. Die laat zich vertalen naar onderwijswaar-

den. Wij zeggen: stuur de digitalisering op die 

waarden. Hoe? Door te kijken naar de effecten van 

digitalisering op die waarden. Samen met partijen 

uit het onderwijsveld zijn wij bij het Rathenau 

Instituut een waardekader aan het ontwikkelen voor 

het onderwijs, en wij komen op drie kernwaarden: 

rechtvaardigheid, menselijkheid en autonomie. 

Digitalisering moet geen negatief effect hebben op 

deze kernwaarden, maar ze juist bevorderen. Op 

basis van die verkenning kun je eisen stellen aan 

producten, die vaak door private partijen worden 

aangeboden. Een technologiebedrijf als Google is 

bijvoorbeeld heel actief in het onderwijs en verza-

melt data over kinderen. Wij moeten goed uitkijken 

wat er met deze data gebeurt.’

Karstens erkent dat je als enkele school op dit vlak 

weinig te eisen hebt. ‘En dan kom ik op een heikel 

punt. Op basis van artikel 23 zeggen veel scholen: 

ik bepaal zelf hoe mijn onderwijs eruitziet en met 

welke middelen ik ga werken. Maar in je eentje kun 

je weinig eisen stellen aan digitale producten. Dus 

pleiten wij voor meer samenwerking, vanuit het 

gedeelde belang. Werken met data en algoritmes 

roept overal dezelfde kwesties op, of je nu een 

montessorischool hebt of een vrije of een reforma-

torische school. Maar blijf vooral ook op lokaal ni-

veau nadenken over digitalisering. Er is een globale 

aanpak nodig voor de hele sector, maar er zijn ook 

dingen die je lokaal moet beslissen. Wat willen we 

met digitalisering op onze school? Welke waarden 

vinden wij als school belangrijk en in hoeverre gaat 

digitaal onderwijs ons helpen bij het verwezenlijken 

van die waarden? Willen we dat leerlingen meer 

controle krijgen over hun leerproces of vinden we 

het wel genoeg zo? Het lijkt of dat nadenken alleen 

maar tijd vergt, maar als je dat in het begin niet 

doet, loop je het risico dat het proces ergens onder-

weg vastloopt, omdat iemand aan de noodrem 

trekt en roept: jongens, wíllen we dit eigenlijk wel? 

Door doordacht te digitaliseren verhogen we niet 

alleen de onderwijskwaliteit, maar boeken we op 

langere termijn dus ook tijdwinst.’  
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A      ls nieuwbakken basisschool – sterker nog, 

we beginnen pas in september – moet 

ons personeel in staat zijn goed onder-

wijs te bieden. We beginnen met een heel klein 

team. Welke expertise vinden we belangrijk? Wat 

is belangrijk qua ervaring? Moet je daarvoor ja-

renlang in het onderwijs hebben gezeten? Heeft 

een specialist de voorkeur boven een allrounder? 

En wat als iemand wel de ervaring heeft, maar 

een andere visie op het onderwijs?

Nadat we de vacature voor leerkracht(en) op de 

Nieuwe Linde online hadden gezet, stroomden 

de sollicitaties binnen. We waren verrast door het 

grote aantal geïnteresseerden. Van mensen die 

net afgestudeerd waren van de Pabo tot mensen 

die al ruim twintig jaar in het vak zaten. Van leer-

krachten die les hadden gegeven op het po, vo, 

so en hbo tot doorgewinterde kleuterjuffen. Van 

remedial teaching specialisten, tot experts op 

het gebied van sociaal-emotionele ontwikkeling 

en autisme. Het waren zoveel aanmeldingen dat 

we zelfs van de stapel geschikte kandidaten niet 

iedereen hebben kunnen uitnodigen voor een 

gesprek. Hetzelfde gold voor de vacature van di-

recteur. Hoewel we hier minder 

brieven voor kregen (maar nog 

steeds meer dan genoeg!) was 

de achtergrond van deze perso-

nen heel divers. De ene persoon 

scoorde hoog op het onderwijs-

kundig vlak, de ander op het 

bestuurlijk-strategisch vlak en 

weer een ander had totaal geen 

achtergrond in het onderwijs 

maar wel interessante ervaring 

in verandermanagement. 

We hebben van tevoren heel 

zorgvuldig profielen opgesteld, 

maar het is altijd afwachten wat 

zich aanbiedt. Bij het zien van zoveel goede 

CV’s/ kandidaten hadden we de keuze waar 

nadruk op te leggen en hoe een mooi team 

te vormen met alle eigenschappen, kennis en 

kunde die wij binnen de school willen zien. 

Als directeur van een startende school moet je 

bereid zijn om je voorlopig nog met een hoop 

praktische zaken bezig te houden. We hebben 

gekozen voor een directeur met een onderwijs-

kundige achtergrond, die met haar voeten in 

de klei staat en dit ook nog wel even wil doen. 

Wat betreft de leerkrachten: we starten met een 

groep 1/2, een groep 3/4 en een groep 5/6/7. 

Met dit in het achterhoofd kozen we voor een 

kleuterjuf met veel expertise op het gebied van 

het jonge kind, die wat betreft onderwijsvisie 

goed aansluit bij waar de Nieuwe Linde voor 

staat. Daarnaast hebben we iemand met veel 

kennis over de sociaal-emotionele ontwikkeling 

en iemand met heel brede ervaring op onder 

andere het gebied van hoogbegaafdheid, hoog-

gevoeligheid en gedrag. Met het starten van 

de derde groep is recent een vierde vacature 

uitgezet.

Om in tijden van afstand toch al real life kennis 

te kunnen maken met je mogelijk nieuwe juf of 

meester en de nieuwe directeur van de school, 

hebben we niet zo lang geleden een fietstocht 

door Oisterwijk georganiseerd. We hadden 

voor alle tot dan toe aangemelde gezinnen 

en geïnteresseerde gezinnen een gezinsfiets 

geregeld, waarop zij een door ons uitgezette 

route konden fietsen. Op vier punten was een 

korte stop ingepland en daar stond dan de juf, 

meester of directeur met wie de kinderen en 

ouders kennis konden maken en een activiteit 

konden doen passend bij onze onderwijsvisie. 

Een groot succes dat door iedereen enorm werd 

gewaardeerd!  

Gezocht: mensen met  
hun voeten in de klei

Column

Tekst

Robert Nieuwenhuijse 

www.denieuwelinde.nl

Robert Nieuwenhuijse
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Nieuws

Gevolgen corona voor scholen 
in Europees perspectief

VBS bepleit ook in Europese context de vrijheid van on-

derwijs. Dat gebeurt via de European Council of National 

Associations of Independent Schools (ECNAIS). Onlangs 

was de online ledenvergadering met vertegenwoordigers 

van vijftien landen. Daar werd gesproken over de gevol-

gen van corona voor de scholen en een debatwedstrijd 

in het vo. Ook kwam de vrijheid van onderwijs aan bod, 

welke momenteel in Spanje onder druk staat. Er ligt daar 

wetgeving die de vrije keuze van ouders om een school 

voor hun kind te kiezen teniet zou doen. De Europese 

Commissie en het Europese Parlement hebben inmiddels 

vragen hierover gesteld aan de regering in Madrid, om-

dat dit nieuwe beleid in gaat tegen Europese verdragen 

die die de vrije schoolkeuze van ouders garandeert.

Scholen krijgen meldplicht 
voor seksuele intimidatie
In de toekomst moeten scholen naast vermoedens 

van seksueel misbruik ook vermoedens van seksuele 

intimidatie bij de Inspectie van het Onderwijs melden. Zo 

kan de inspectie hier beter toezicht op houden. Volgens 

demissionair minister Slob is er een wetswijziging voor in 

de maak. NOS deed onderzoek naar seksuele intimidatie 

en geweld op scholen, en hoe hiermee om te gaan. Het 

onderzoek onderstreept dat ongewenst seksueel gedrag 

– zoals seksueel getinte opmerkingen, ongewenste aan-

rakingen of aanranding – een belangrijk aandachtspunt is 

voor het onderwijs. Veel jongeren krijgen hier binnen de 

school nog mee te maken. Als zij hier vervolgens melding 

van doen, wordt hier volgens de gesproken leerlingen 

lang niet altijd (op een goede manier) iets mee gedaan.

Behoefte aan informatie, ondersteuning of een moment om te sparren? De VBS Helpdesk  

staat voor je klaar via 070–331 52 15, helpdesk@vbs.nl of Whatsapp: 06-330 296 94.

Nieuws

Check de NPO-knop op onze website met de meest recente informatie over dit  

onderwerp en alle formele communicatie vanuit OCW en andere partners. 

De WBTR 1 juli van start: wat 
betekent dit voor je organisatie?

De Wet bestuur en toezicht rechtspersonen (WBTR) 

treedt 1 juli 2021 in werking. Deze nieuwe wet 

beoogt het bestuur van verenigingen en stichtingen te 

vereenvoudigen en te verbeteren. Zo is er onder andere 

in de wet opgenomen dat een bestuurder geen besluiten 

mag nemen als hij of zij een tegenstrijdig belang heeft. 

Ook worden de ontslagmogelijkheden verruimd. De 

nieuwe wet heeft gevolgen voor bestuurders en intern 

toezichthouders in het po en vo. Het is daarom raadzaam 

om kennis te nemen van de wijzigingen en na te gaan  

wat dit betekent voor de organisatie en/of acties 

noodzakelijk zijn. VBS kan met je meedenken.

Neem deel aan Talkshow 
Burgerschap in beweging 

Burgerschapsonderwijs dat bij jou(w school) past: hoe 

pak je dat aan? Hoe zorg je ervoor dat het aansluit bij 

jullie waarden en visie, én doelgericht en samenhan-

gend is? Laat je inspireren door verhalen van andere 

scholen tijdens de online talkshow op woensdag 23 

juni 2021 van 13.00 – 17.00 uur, georganiseerd door 

VBS en andere organisaties. Tijdens de talkshow gaan 

we in drie rondes in gesprek met scholen en experts 

over burgerschapsonderwijs, in verbinding met de 

eigen kijk op onderwijs en vorming. Je kunt ook zelf 

meepraten en vragen stellen. Nadere informatie en in-

schrijven, ga naar www.schoolenveiligheid.nl/agenda.
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Interview

Kwetsbare leerlingen verdienen integrale zorg en 

onderwijs. Dat vindt Renate van Dijk, bestuurder 

Stichting Verderwijs. ‘Onze leerlingen behoren tot 

de kwetsbaarste in het onderwijs. Ik zie het als mijn 

taak te zorgen voor laagdrempelige zorg zodat ook 

deze leerlingen een goede plek in de maatschappij 

vinden.’ Een gesprek over doorzetten, complexe 

structuren en hoop op integratie.

Onderwijs en jeugdzorg samen 
voor de leerling

Halt, de leerplichtambtenaar en schoolarts komt er 

ook geen (onnodige) stagnatie omdat je preventief 

aan de problematiek werkt. Daarbij is voor de 

leerlingen de school vaak een veilige haven, wat 

maakt dat ze meer open staan om (preventief) aan 

hun (zorg)problematiek kunnen werken.’

De huidige inzet is niet voldoende om de 

complexe problematieken goed aan te pakken en 

verdere integratie is nodig. Stichting Verderwijs 

draaide dan ook graag mee in een pilot in Zeist 

om onderwijs, zorg en jeugdhulp dichter bij 

elkaar te brengen. Hierdoor is het gelukt om in 

schooljaar 2020-2021 collectieve en individuele 

preventieve jeugdhulp nog intensiever in te 

zetten. De resultaten zijn tot nu toe positief. 

Van Dijk: ‘Bij de leerlingen die deelnamen 

aan de activiteiten zie je een verbetering in 

hun ontwikkeling zoals beter grenzen aan 

kunnen geven, versterkte emotieregulatie 

en betere aansluiting bij de activiteiten het 

schoolprogramma.’

Het is ieder jaar zoeken naar middelen om de 

ondersteuning te behouden. Voor schooljaar 

2021-2022 wordt extra ondersteuning mogelijk 

gemaakt door financiering vanuit gemeente 

Zeist, twee samenwerkingsverbanden en 

Stichting Verderwijs zelf.

Geef ons speelruimte
In rapporten (zie kader) maar ook in de 

Stichting Verderwijs bestaat uit een school 

voor speciaal onderwijs (SO Noorderlicht), een 

school voor voorgezet onderwijs (VSO Heuvelrug 

College) en twee onderwijs-zorglocaties 

(Aventurijn en De Dijckhof). Van Dijk: ‘De 

scholen bieden een veilige en gestructureerde 

omgeving voor leerlingen met een psychiatrische 

problematiek, vaak in combinatie met 

leer- en gedragsproblemen. De scholen 

hebben een regionale functie waardoor we 

samenwerken met meer dan twintig gemeenten 

en voor iedere school met meer dan acht 

samenwerkingsverbanden.’

Onderwijs en zorg
Onderwijs en zorg zijn onlosmakelijk met elkaar 

verbonden om de leerlingen van Verderwijs te 

laten groeien en tot ontwikkeling te brengen. 

Van Dijk: ‘Voor vele van onze leerlingen is 

het belangrijk om niet alleen 

curatief maar ook preventief 

de juiste begeleiding te krijgen 

waardoor ze niet afglijden naar 

grotere problemen of zelfs 

jeugdcriminaliteit. Door intense 

samenwerking met Centrum 

voor Jeugd en Gezin (met een 

medewerker op school), Bureau 

Tekst

Akke Tick

www.verderwijs.nl/

‘Het is ieder jaar zoeken  
naar middelen om de  
onder steuning te behouden’
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praktijk erkent iedereen rond de leerling dat 

zorg en onderwijs onlosmakelijk met elkaar 

verbonden zijn. Van Dijk: ‘De wil is er ook om 

een geïntegreerd aanbod te realiseren. Ook is 

er bereidheid om naar elkaar te luisteren.’ Toch 

zijn er genoeg momenten geweest dat Van 

Dijk niet wist of de integratie van onderwijs en 

jeugdzorg er echt zou gaan komen. ‘Dit komt 

doordat er nog geen brede lokale afspraken 

gemaakt zijn over jeugdhulp in onderwijs en 

er komt veel complexe administratie bij kijken. 

Iedere gemeente, iedere instelling heeft een ander 

beleid. Dat kost veel tijd en energie.’

Van Dijk is dan ook blij dat Stichting 

Verderwijs één van de vijftig scholen is die 

een zorgarrangeur heeft toegekend gekregen. 

De zorgarrangeur ondersteunt scholen bij 

het regelen van de financiering van zorg in 

onderwijstijd. Van Dijk: ‘Door zoveel mogelijk 

het gesprek aan te gaan en een zorgarrangeur 

binnen te halen zie je dat er stappen gemaakt 

worden. Mijn doel is dan ook om structurele 

zorgondersteuning in het onderwijs te integreren. 

Dat de systemen en richtlijnen helder zijn. 

Waarom? Omdat ik geloof dat laagdrempelige 

zorg in het onderwijs voor de leerlingen 

noodzakelijk is zodat ze een goede plek in de 

maatschappij krijgen. Ik zie het dan ook als 

mijn taak bewustzijn te creëren dat integratie 

van onderwijs en zorg noodzakelijk is voor deze 

kwetsbare leerlingen.‘  
Recente rapporten, de moeite 
waard om te lezen

 Vanuit de overheid is er toenemende aandacht voor 

passend en inclusiever onderwijs. Twee documenten zijn 

de moeite van het lezen waard:

 § Steeds inclusiever van de Onderwijsraad (www.

onderwijsraad.nl/publicaties/adviezen/2020/06/23/

steeds-inclusiever)

 § Kamerbrief evaluatie en verbeteraanpak passend 

onderwijs passende maatwerk. (www.rijksoverheid.

nl/actueel/nieuws/2020/11/04/slob-verbetert-pas-

send-onderwijs-met-25-maatregelen)

Van Dijk: ‘Beide rapporten bieden verschillende 

aanknopingspunten die bij toepassing in de praktijk onze 

leerlingen ten goede zullen komen. In de praktijk zijn de 

systemen echter nog niet zodanig ingericht dat er vanuit 

dezelfde richtlijnen wordt gehandeld en waar mogelijk 

een gelijke regionale systematiek wordt gehanteerd. De 

uitvoering is bijvoorbeeld veelal op lokaal niveau en dat 

is voor onze stichting met een regionale functie een grote 

belemmering. We moeten daardoor overleggen met vele 

gemeenten en samenwerkingsverbanden en voortdurend 

andere afspraken maken om voor ieder leerling dezelfde 

ondersteuning te krijgen. Dit is geen sinecure.’

Tips voor samenwerking onderwijs-zorg

 § Zorg voor een goed netwerk en 

samenwerkingspartners

 §  Onderhoud je relaties

 § Deel kennis over jouw werkterrein  

en luister naar de werkwijze van partners

 §  Verplaats je in de andere cultuur en leer  

kijken met de ogen van de ander

 § Win elkaars vertrouwen

 §  Betrek iedereen in de school: management,  

leerkrachten, ondersteuners, ouders

 § Houd de leerlingen voor ogen



‘Ik vind VBS verbindend. Ze speelt goed in op politieke thema’s 

die voor het onderwijs van belang zijn, waarbij ze de input van 

bestuurders nadrukkelijk meeneemt. Daarnaast verbindt ze ook 

onderling en is ze toegankelijk op het gebied van individuele 

vragen.’

Renate van Dijk, Bestuurder Stichting Verderwijs

‘De VBS heeft tot dusverre steeds bekwaam 

en adequaat meebewogen met de ontwik-

kelingen in de bestuurlijke context van het 

onderwijs. Daarmee is de VBS heel goed 

geslaagd in het behouden van zowel haar 

betekenis voor de leden als haar positie in 

het krachtenveld in en rond het onderwijs.’

Hein van Asseldonk, Vicevoorzitter VO-Raad

‘De VBS helpt scholen al honderd jaar eigentijds te 

blijven. Zo heeft de Werkplaats zich door haar laten 

ondersteunen bij het aanpassen van onze governance 

aan de moderne tijd.’

Jeroen Croes, Bestuurder Werkplaats 

Kindergemeenschap

UIT DE OUDE 
DOOS &&& & 
FelicitatiesFelicitaties

‘VBS is een betrouwbare partner bij het stichten van 

een school. Fijn dat er iemand is die vaker met het 

bijltje heeft gehakt en er verstand van heeft.’

Kim Meerema, directeur-bestuurder IKC Hei & Bos

Ook ons magazine is met 
haar tijd meegegaan! Van 
boven naar beneden: Het 
Correspondentieblad uit 1928, 
De Boeg uit 1940, VBS Post uit 
1976 en VBS Schrift uit 2004.


